

MODERN SCIENTIFIC THOUGHT

SCIENTIFIC JOURNAL OF HISTORY, ECONOMICS AND LAW RESEARCH
INSTITUTE. - M.: HELRI, 2021. - № 4. - 227 P.

Editor-in-chief:

Turitsyn, Igor – Doctor of History, Professor (Moscow)

Board of editors:

Alieva, Sevindc - Doctor of History, Docent (Baku)

Akhundova, Nargiz - Doctor of History, Professor, the Academician of the Azerbaijan National Academy of Sciences (Baku)

Berlin, Sergey – Doctor of Economics, Professor (Krasnodar)

Beyhan, Mehmet Ali – Doctor of History, Professor (Istanbul, Turkey)

Vinogradov, Sergey – Doctor of History, Professor (Astrakhan)

Gangur, Nataly – Doctor of History, Professor (Krasnodar)

Dai, Jianbing – Doctor of History, Professor (Shijiazhuang, Hebei Province, China)

Datsyshen, Vladimir – Doctor of History, Professor (Krasnoyarsk)

Ermolenko, Alexander – Doctor of Economics, Professor (Krasnodar)

Ibragimov, Movsur – Doctor of History, Professor (Grozniy)

Ivanov, Alexander – Doctor of History, Professor (Krasnodar)

Kibalnik, Alexei – Doctor of Law, Professor (Stavropol)

Kiselev, Alexander – Doctor of History, Professor, the Academician of the Russian Academy of Education (Moscow)

Kleiner, Georgiy – Doctor of Economics, Professor, the Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences (Moscow)

Koshayev, Vladimir - Doctor of Arts (Moscow)

Levitsky, Mikhail - Doctor of Economics, Professor, the Academician of the Russian Academy of Education (Moscow)

Lomov, Stanislav – Doctor of Pedagogy, Professor, the Academician of the Russian Academy of Education, the Academician of the Russian Academy of Arts (Moscow)

Maynicheva Anna - Doctor of History (Novosibirsk)

Mezga, Nikolay – Doctor of History, Professor (Gomel, Belorussia)

Mullakaev, Marat – Doctor of Technology (Moscow)

Ozbay, Rahmi Deniz - Doctor of Economics, Professor (Istanbul, Turkey)

Rau, Johannes - Doctor of Philosophy, Professor (Berlin, Germany)

Sapfirova, Apollinaria - Doctor of Law, Professor (Krasnodar)

Simonian, Garnik – Doctor of Economics (Sochi)

Solovey, Yuri – Doctor of Law, Professor (Omsk)

Telepen, Sergey – PhD in History, Docent (Mozyr, Belorussia)

Uporov, Ivan – Doctor of History, PhD in Law, Professor (Krasnodar)

Shadzhe, Azamat – Doctor of Law, Professor (Maykop)

Shatsillo, Viacheslav – Doctor of History, Professor (Moscow)

Yakovlev, Alexander – Doctor of History, Professor (Moscow)

ISSN 2308-264X

© «Modern Scientific Thought»
Authors of the publications

Reprint is permitted only with the consent of the editorial board. References to the original publications are required.

СОДЕРЖАНИЕ

Содержание	3
ИСТОРИЯ	
Куликова О.Ю. Военно-исторический анализ психологического тезауруса китайского трактата «Шесть секретных учений Тай-гуна» («Тай-гун Лю Тао») XIV-XI вв. до н.э.	6
Желонкина Ю.М., Софронова Л.В. Ното sum: некоторые страницы из медицинской биографии Эразма	11
Магомедов Н.А. Академик П.Г. Бутков о Персидском походе Петра I	15
Симонов К.В. Миссия Л. Дэна в Кабуле: из истории политического противоборства Великобритании и Афганистана в начале XX века	22
Рогатко С.А. Торговля и переработка на мясном рынке Санкт-Петербурга во второй половине XIX - начале XX вв.	32
Гусейнова А.А., Исмаилова А.М. Транспортная система Апшеронского нефтепромышленного района в условиях социально-экономической трансформации Закавказского края в последней четверти XIX – начале XX вв.	39
Магомедов Р.Р. Женский вопрос в международном социал-демократическом движении конца XIX – начала XX вв.	44
Баранова И.В. Работа вместо подаяния: работный дом «Брокенгауз» и благотворительная деятельность немцев в Санкт-Петербурге	50
Ван Цзинжун. К истории эпидемий в России (СССР) и Хэйлунцзяне (1902-1926 гг.)	55
Гавриков Ф.А., Кольцов А.А. Изменения в системе управления городами Черноземья после Февральской революции	61
Лю Лэй. Судьба атамана А.И. Дутова и его отряда после отступления на территорию Синьцзяна	66
Касьянов В.В., Басте Р.Ю., Яхутль Ю.А. Культурное строительство накануне и в первые годы существования СССР на территории Северо-Западного Кавказа: тенденции и противоречия	71
Оборский Е.Ю. Особенности формирования образа Гражданской войны на Северном Кавказе в советском массовом сознании в 1920-1930-е гг.	79
Мамилов М.С. Нефтяная промышленность Северного Кавказа в начальный период индустриализации СССР (середина 20-х – начало 30-х гг.)	85
Давыдов С.Г. Настроения москвичей летом-осенью 1941 года	94
Федорова А.В. Чкаловское танковое училище: страницы истории 1941-1946 гг.	100
Красноженова Е.Е., Кулик С.В. Формы и методы повышения производительности труда на оборонных предприятиях блокадного Ленинграда	106
Алгириева Л.Б. К вопросу о трудностях размещения депортированных чеченцев в республиках Средней Азии (1944-1953 гг.)	111
Мусаева С.И. Гамаль Абдель Насер – лидер тайного общества «Свободные офицеры» и государственный переворот в 1952 г. в Египте	115
Абракова Т.А., Шляхов М.Ю. Человек в контексте послевоенной повседневности: 1945-1948 годы (по материалам города Горького)	121
Серогодский Н.А., Алексеенко О.И. К вопросу о состоянии и проблемах развития материально-технической базы сельского хозяйства СССР в 1960-1980-е гг.	130
Магомедов М-Г.Г., Бекишиев А.А., Сергеева Е.В. Роль государственных органов в подготовке и повышении квалификации кадров работников сферы культуры Дагестана в 1960-1970-е годы	137
Новосельцев Н.Р. История развития мужского волейбола в Красноярском крае (1945–1991 гг.)	141
Джарчиев Т.М. Благоустройство и озеленение городов Югорск и Советский в 1992-2020 гг.	151

<i>Айдын Я., Аббасов Э., Алиева С., Вакизака К., Кавказлы Г., Талышинский Э., Шихалиев Э., Гаджинская Н., Турицын И.</i> «Ближний Восток и Кавказ в геополитике XXI века». Международный научный семинар 25 июня 2021 г. Берлин – Москва – Баку – Стамбул (онлайн)	155
<i>Алиева С.И.</i> Новые и старые внешнеполитические ориентиры республик Кавказа и Центральной Азии в постсоветский период	164
<i>Талышинский Э.Б.</i> К истории и текущей практике сотрудничества в треугольнике Россия-Азербайджан-Турция	169
<i>Гаджинская Н.С., Гаджинский Э. Дж.</i> Геополитика в регионе Южного Кавказа на современном этапе и новая конфигурация политических сил	174

ИСТОРИЯ ИСКУССТВА

<i>Ахундова Н.Р.</i> Таир Салахов - художник, который будет жить вечно	178
<i>Ломов С.П., Суздальцев И.Н.</i> Жизнеутверждение как этический выбор ютредтивизма	183

ЭТНОГРАФИЯ И ЭТНОЛОГИЯ

<i>Степанова О.Б.</i> Ругать нельзя одобрить: тур, как способ этнографической экспедиции в условиях коронавирусных ограничений	190
<i>Антоненко П.С.</i> Трансформация праздников в Испании под влиянием демократического транзита	199

ЭКОНОМИКА

<i>Ма Юцзюнь.</i> «14-й пятилетний план» провинции Хэйлуцзян и тенденции развития китайско-российского регионального сотрудничества	205
<i>Лю Бо.</i> Возможности и вызовы, с которыми сталкивается торгово-экономическое сотрудничество России и Китая в новых условиях	217

ЮРИСПРУДЕНЦИЯ

<i>Соловьева С.В., Дубовиков В.В.</i> Теоретические и правовые аспекты содержания штрафа, как меры юридической ответственности	223
--	------------

CONTENTS

Contents	3
-----------------	----------

HISTORY

<i>Kulikova, O.Y.</i> Military-historical Analysis of the Psychological Thesaurus of the Chinese Treatise "Six Secret Teachings of Tai-Gong" ("Tai-Gong Liu Tao") XIV-XI Centuries bc.	6
<i>Zhelonkina, Y.M., Sofronova, L.V.</i> Homo Sum: Some Pages from the Medical Biography of Erasmus	11
<i>Magomedov, N.A.</i> Academician P.G. Butkov about the Persian Hike of Peter I	15
<i>Simonov, K.V.</i> L. Dan's Mission in Kabul: from the History of the Political Confrontation between Great Britain and Afghanistan in the Early Twentieth Century	22
<i>Rogatko, S.A.</i> Rade and Processing in the Meat Market of ST. Petersburg in the second half of the XIX - beginning XX Centuries	32
<i>Guseynova, A.A., Ismailova, A.M.</i> The Transport System of the Absheron Oil Industry District in the Conditions of Socio-Economic Transformation of the Transcaucasian Territory in the Last Quarter of the XIX - early XX Centuries	39
<i>Magomedov, R.R.</i> Women's Question in the International Socile-Democratic Movement of the late XIX - beginning XX Centuries	44
<i>Baranova, I.V.</i> Work Instead of Giving: Working House "Brockenhaus" and Charitable Activity of Germans in ST. Petersburg (late XIX - early XX Centuries)	50
<i>Wang, Jinzhung.</i> To the History of Epidemics in Russia (USSR) and Heilongjiang (1902-1926)	55

<i>Gavrikov, F.A., Koltsov, A.A.</i> Changes in the Governance System of Cities in the Black After the February Revolution	61
<i>Liu, Lei.</i> The Fate of Ataman A.I. Dutov and His Squad after the Retreat to the Territory of Xinjiang	66
<i>Kasyanov, V.V., Baste, R.Y., Yakhutl', Y.A.</i> Cultural Construction on the Eve and in the First Years of the USSR on the Territory of the North-West Caucasus: Trends and Contradictions	71
<i>Oborskiy, E.Yu.</i> Features of Formation of the Image of the Civil War in the Northern Caucasus in the Soviet Mass Consciousness in 1920-1930-ies	79
<i>Mamilov, M.S.</i> Oil Industry of the Northern Caucasus in the Initial Period of Industrialization of the USSR (middle 20s - beginning 30s)	85
<i>Davydov, S.G.</i> The Mood of Muscovites in Summer - Autumn 1941	94
<i>Fedorova, A.V.</i> Chkalov Tank School: Pages of History 1941-1946	100
<i>Krasnozhenova, E.E., Kulik, S.V.</i> Forms and Methods of Increasing Labor Productivity at Defense Enterprises of Besieged Leningrad	106
<i>Algirieva, L.B.</i> To the Question on the Difficulties of Location of Deported Chechen in the Republic of Central Asia (1944-1953)	111
<i>Musaeva, S.I.</i> Gamal Abdel Nasser - Leader of the Secret Society "Free Officers" and the Coup d'Etat in 1952 in Egypt	115
<i>Abakova, T.A. Shlyakhoy, M.Y.</i> A Person in Context of After-War Everyday Life: 1945-1948 yrs. (According to Gorky City Materials)	121
<i>Serogodsky, N.A., Alekseenko, O.I.</i> To the Question on the State and Problems of Development of the Material and Technical Base of Agriculture of the USSR in 1960-1980s.	130
<i>Magomedov, M-G.G., Bekishiev, A.A., Sergeeva, E.V.</i> The Role of State Authorities in Training and Upgrading the Personnel of Workers of the Cultural Sphere of Dagestan 1960-1970-ies	137
<i>Novoseltsev, N.R.</i> The History of the Men's Volleyball in the Krasnoyarsk Region (1945-1991)	141
<i>Dzharchyev, T.M.</i> Improvement and Landscaping of the Cities of Yugorsk and Sovetsky in 1992-2020	151
<i>Aydin Ya, Abbasov E., Alieva S., Wakizaka K., Qafgazli G., Talyschinsky, E., Shihaliyev E., Gadzhinskaya N. Turitsyn I.</i> The Middle East and the Caucasus in the Geopolitics of the XXI Century. International Scientific Seminar. (June 25, 2021 Berlin - Moscow - Baku - Istanbul (online)	155
<i>Aliyeva, S.I.</i> New and Old Foreign Political Orientations of the Republics of the Caucasus and Central Asia in the Post-Soviet Period	164
<i>Talyschinsky, E.B.</i> To the History and Current Practice of Cooperation in the Russia-Azerbaijan-Turkey Triangle	169
<i>Gadzhinskaya, N.S., Gadzhinsky, E.J.</i> Geopolitics in South Caucasus Region at the Modern Stage and New of Political Configuration	174

ART HISTORY

<i>Akhundova, N.R.</i> Tair Salakhov - the Artist Who Will Live Forever	178
<i>Lomov, S.P., Suzdaltsev, I.N.</i> Life Affirmation as an Ethical Choice of Youtradetivism	183

ETHNOGRAPHY AND ETHNOLOGY

<i>Stepanova, O.B.</i> Should Not Approve: Tour as a Method of Ethnographic Expedition under Coronaviral Restrictions	190
<i>Antonenko, P.S.</i> Transformation of Holidays in Spain during the Impact of Democratic Transit	199

ECONOMICS

<i>Ma, Yujun.</i> "14th Five Year Plan" of Heilongjiang Province and Development Trends of Chinese-Russian Regional Cooperation	205
<i>Lyu, Bo.</i> Opportunities and Challenges Facing Trade-Economic Cooperation of Russia and China New Conditions	217

JURISPRUDENCE

<i>Solovyova, S.V., Dubovikov, V.V.</i> The Oretical and Legal Aspects of the Content of a Fine as a Measure of Legal Responsibility	223
--	-----